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Вымярзаем 

Вучэнні ў нас і ў іх

Дзе і чаму краДуць наш час

”Нельга есці хлеб народа і 
грэбаваць ягонай мовай”. 

Ул. Караткевіч.

Па нейкай дурной завядзёнцы цэн-
тральнае ацяпленне ў нашых дамах 
уключаюць толькі тады, калі тэмперату-
ра апусціцца значна ніжэй камфортнай. 
Нехта нібыта чакае, што ўслед за летам 
і восенню прыйдзе яшчэ адно лета. 
Нібыта за гэтыя тыдзень-другі можна 
значна зэканоміць паліва. Эканомілі яго 
лепш бы на вайсковых манеўрах! А тут 
эканомія тая вылазіць бокам. І асабліва 
пакутваюць ад яе тыя людзі, якія маюць 
хранічныя захворванні, а асабліва ма-
лыя дзеткі. 

Навошта так здзеквацца з людзей?  
Няўжо нельга ацяпленне падклю-
чаць штогод у апошняй дэкадзе ве-
расня, а не ў першай кастрычніцкай? 

Але ж не, кажуць, што на гэты конт 
існуе інструкцыя. Толькі напісана 
тая інструкцыя была, пэўна, яшчэ ў 
сталінскія часы, калі чалавек не лічыўся 
аніякай каштоўнасцю. Выходзіць, што 
лукашэнкаўскія чыноўнікі недалёка 
адышлі ад тае ацэнкі. Яны, мабыць, і не 
ведаюць, што ў Заходняй Эўропе ўсё 
наадварот. Там нават летам, калі табе 
холадна, можна пакруціць на батарэі 
рэгулятар, і прыемнае цяпло хутка 
разліецца па пакоях. Таму і саюз нам 
ладзяць не з Эўразвязам, а з халоднай 
Расеяй, дзе штозіму вымярзае то адзін, 
то другі горад. Маўляў, мы ж брацця-
славяне, прывычныя да холаду.

З-за таго, што цяпло ў нас падаецца на 

тыдзень-другі са спазненнем, мы нічога 
не зэканомім. У людзей рэзка абвастра-
юцца хваробы, якія за цёплае лета зату-
хаюць, пераходзяць у стан рэцэсіі. Пас-
ля адносна цёплых дзён людзі адразу 
трапляюць у вельмі дыскамфортныя 
ўмовы, калі і дома і на працы вельмі хо-
ладна, а таму пачынаюць падключаць 
электраабагравальнікі. То бок, эканомія 
тая ўяўная. 

Чаму ж ніхто з нас ніколі не 
запратэставаў, не запатрабаваў спыніць 
тое дзікунства? Усё таму, што большасці 
алкаголікам ўсё роўна, бо ім заўсёды 
цёпла. Мы ж прывыклі трываць. Вытры-
ваем і на гэты раз!   

Л.Паўлава.

У паддашак маёй душы
Прылятаюць чароўныя словы.
Сярод восеньскай нуднай імжы
Жывіць сэрца маё цяпло іх.

І тады зацьвітаюць сады:
Колькі хвіляў прыходзіць сьветлых!
Нібы выпіў жывой вады,  
Калі слоўца ўсьміхнецца ветла.

Мне самотна бяз іх, калі
Я задушаны цяжкай працай.
Ды я цьвёрда стаю на зямлі, 
Бо за слова прывык трымацца.

Яно -- сонейка дома майго 
І апірышча ў цяжкім часе. 
Упусьці ў сваё сэрца яго,
І сагрэешся ў адначасьсе.

Г.станкевіч.

http://haradok.belarda.org - сайт нашага рэгіёна

Родныя словы

Аб’явАБеларусбанк – салідная ўстанова. У наш 
час сюды звяртаюцца многія. Адны – каб 
заплаціць, другія – каб атрымаць грошы ці 
ўзяць крэдыт. Карацей кажучы, аперацыйная 
заля тут ніколі не пустуе. Аднойчы, каб уладка-
ваць свае грашовыя справы, завітаў сюды і я. 

Ужо задоўга да 9.00, часу пачатку работы 
з кліентамі, на сходнях пачалі збірацца людзі. 
Тыя, каму грашовыя справы не йдуць у ад-
клад. Роўна ў 9 аперацыйная заля запрасіла 
наведвальнікаў, але абслугоўваць кліентаў 

тут яўна не збіраліся, бо да працы з імі быў 
гатовы толькі адзін аператар. Але праз нейкіх 
хвілін пяць збег і ён. Кліентаў жа прыбывала. 
Калі іх колькасць пераваліла на двухзначны 
лік, я задаў пытанне ахоўніку, ці ёсць у банку 
кнігу прапаноў. Той пакрыўджана адказаў, што 
ягоная справа ахоўваць і толькі. І запытаўся ў 
мяне, ці маю я прэтэнзіі да службы аховы. Да 
гэтай службы прэтэнзій  не было. 

Недзе ў чвэртку на дзесятую ў зале з’явіўся 
першы аператар. Яшчэ праз хвілін пяць – другі. 

Народ моўчкі пасунуўся да акенцаў.
Мне ж падумалася наступнае. Калі та-

кая салідная ўстанова, дзе ўсе служачыя 
атрымоўваюць замільённыя зарплаты, дазва-
ляе сабе такое, то што можна казаць пра тыя 
ўстановы, якія працуюць з меншай колькас-
цю кліентаў ды й ляжаць не насупраць РВК, а 
дзесьці на пераферыі.  

Г.станкевіч.

У той час, калі беларускія 
вайскоўцы на чале са сваім 
Галоўнакамандуючым праводзілі 
гіганцкія вайсковыя манеўры, 
у маленькіх Нідэрландах такса-
ма адбываліся вучэнні. Праўда, 
калі ў нас клацалі зброяй, каб 
некага пастрашыць, то за мяжой 
вучыліся выжываць у экстрэ-
мальнай сітуацыі. То бок, калі 
на нашых вучэннях вучыліся 
людзей забіваць, то на іхніх – 
ратаваць. Для краіны, чыя на-
зва ў перакладзе на беларускую 
мову гучыць як “Нізкія землі”, на 
вучэнні Эўразвяз выдзеліў адзін 
мільён эўра. А колькі пайшло 
грошаў на ваенныя гульні нашых 
вайскоўцаў з кішэні беларускага 
падаткаплацельніка – ваенная 
тайна. 

Для Нідэрландаў, вялікая 
частка якіх знаходзіцца ніжэй 

узроўню сусветнага акіяна і якія 
могуць быць затопленымі ў вы-
падку надзвычайнай сітуацыі, 
вучэнні сапраўды жыццёва 
важныя. Тыя дамбы, якімі краіна 
умацована з поўначы, могуць 
аказацца прарванымі, і тады ах-
вяры непазбежныя. Для Беларусі 
ж, як сведчыць гісторыя, ваенны 
саюз з Расеяй – непрадказаль-
най  краінай-монстрам – заўжды 
меў катастрафічныя наступствы. 
Сённяшняя Расея, якая вымірае 
больш імкліва, чым Беларусь, 
нібыта паранены звер – вельмі 
небяспечная. Аварыі, якія 
сістэматычна адбываюцца тут на 
важнейшых аб’ектах, падцвяр-
джаюць тое. 

Нам трэба імкнуца не да 
ваеннага супрацьстаяння з За-
хадам і НАТА, а да ціхага мірнага 
існавання маленькай нейтраль-

най краіны ў цэнтры Эўропы. 
Наш жа Галоўнакамандуючы 
збіраецца абараняць “брац-
кую Расею” да канца. Яму й 
няўцям, што Беларусь губляе 

ад такой пазіцыі больш, чым на-
бывае. І не толькі эканамічна, 
утрымліваючы велізарную 
армію, але і палітычна, таму і 
з’яўляецца ў  Эўропе краінай-
ізгоем. 

І не трэба быць наіўнымі: 
Галоўнакамандуючы зусім не 
збіраецца абараняць беларусаў, 
калі на нас зваліцца новая 
бяда. Абараняе ён у першую 
чаргу сваю пасаду і пасады 
сваіх прыдворных. Каб краіны 
Эўразвязу, краіны з куды больш 
высокім узроўнем развіцця не 
сталі прыкладам для нашай 
краіны. Бо тады эпоха чалаве-
ка, які прыйшоў максімум на 
два тэрміны, а хоча застацца да 
самой смерці, скончыцца ў ад-
начассе.

Г.станкевіч.

няма мазГоў. крызіс
Наколькі ў нас людзі яшчэ ве-

раць друкаванаму слову сведчаць 
такія факты. Варта мне з’явіцца 
дзе-небудзь, як чытачы “Крывінкі” 
адразу звяртаюцца з просьбамі. 
Людзі выказваюць свае крыўды, 
з якімі яны звярталіся да ўлады, 
і якая ім не дапамагла, адмовіла. 
Найчасцей тыя крыўды звя-
заны з асвятленнем вуліц або 
станам дарогі. Але чым далей 
размаўляеш, тым больш чуеш 
водгукі пра раўнадушша і абыя-
кавасць да чалавечых праблем 
з боку таўстасумаў. Як і стагоддзі 

таму, сёння людзі традыцыйна ве-
раць у добрага цара, але ніхто з 
ягоных прыдворных іх праблемы 
вырашаць не імкнецца. 

“Рука руку мые”,ці “Крумкач 
крумкачу вока не выдзеўбе”, -  так 
трапна кажуць у народзе. І тое пац-
вярджаецца штодня і штогадзінна 
ва ўсё больш узрастаючых маш-
табах. Хачу з горыччу заўважыць, 
што абмеркаванне праблемы на 
старонках “Крывінкі” неабавяз-
кова прывядзе да яе вырашэння, 
хаця маю газету начальнікі чыта-
юць рэгулярна. 

Улада адгарадзіла сябе ад 
народа высокімі зарплатамі, 
дзяржаўнымі легкавушкамі, 
лізаблюдствам і дагаджаннем на 
выбарах . Сёння яна, як ніколі ра-
ней, страшэнна далёкая ад народа 
і яго праблемаў. Яна ведае, што на-
род сцерпіць усё, а таму не вельмі 
аабцяжарвае сябе нейкім напру-
жаннем. Напружваюць чыноўнікаў 
толькі ўказы і дэкрэты Прэзідэнта. 
Але чыноўнікамі ўжо даўно вы-
працаваны механізм, як пускаць 
пыл у вочы, як рабіць мінімум за 
мільёны. А таму нават самыя про-

стыя запытанні, кшталту замяніць 
лямпачку ці засыпаць яміну зна-
ходзяць адказ: “Няма сродкаў. 
Крызіс.”

Што на гэта можна параіць? Па-
першае, не абмяжоўвацца вуснымі 
просьбамі да чыноўнікаў. Абавяз-
кова скласці пісьмовую цыдулку 
і адправіць напісанае па пошце 
заказным лістом або занесці ў 
прыёмную і зарэгістраваць. Калі ж 
да вас прыйдзе адпіска, што пра-
блему вырашыць нельга, пісаць 
чарговы ліст на адрас вышэйшага 
начальніка. Абавязкова ўкажыце 

пры гэтым, куды ўжо накіроўвалася 
просьба раней і які вынік меў ад-
каз. Сярод чыноўнікаў трапляюц-
ца і такія, якія шчэ не “навучыліся” 
адлыніваць, працуюць добрасум-
ленна і чужое гора ўспрымаюць 
як сваё. Можа Ваш ліст патрапіць 
да такіх. Галоўнае, трэба быць 
настойлівым і ўпартым. 

Калі мы самі пачнём выбіраць 
мясцовую ўладу, працэс вырашэн-
ня мясцовых праблем стане прас-
цейшым. 

Г.станкевіч. 

“крывінка” ў інтэрнэце
Шаноўны чытач! Раней чым з паштовай 
скрыні вы можаце чытаць нашу газету  
ў Інтэрнэце. Газета размешчана для 
спампавання на сайце http://haradok.
belarda.org/ у раздзеле “Незалежныя 
выданні” на старонцы  “Крывінка”.

Вынікі апошняга апытання 
на сайце http://haradok.belarda.org/
як змянілася ваша эканамічнае 
становішча ў гэтым годзе? 
Палепшылася ........................................... 5%
Засталося нязменным ........................ 10%
Пагоршылася ......................................... 38%
Значна пагоршылася .......................... 14%
Гэта не становішча, а здзек .............. 33%

•	 Каб	атрымліваць	кож-
ны	нумар	газеты	«Крывінка»	
паведаміце	 рэдакцыі	 аб	 гэ-
тым	 –	 зрабіце	 бесплатную	
падпіску.

•	 Рэдакцыя	 «Крывінка»	
змяшчае	 бясплатныя	
абвесткі	чытачоў	выдання.	
Дзеля	размяшчэння	абвесткі	
запоўніце	купон	або	патэле-
фануйце	ў	рэдакцыю.

•	 Калі	 парушаны	 вашы	
правы	спажыўца,	працаўніка,	
то	 даем	 эфектыўныя	 па-
рады	па	абароне	права	 і	по-
шуку	бясплатных	юрыстаў.	
Звяртайцеся	 на	 адрас	 газе-
ты	«Крывінка».

•	 Рэдакцыя	запрашае	да	
супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	грамадзян.	Вашы	навіны,	
паведамленні	–	нашая	падзя-
ка.	Словам,	сувенірам.



2 СТАР.

Ёсць вуліцы цэнтральныя...

Дразды – аграгарадок. Летась сюды ўклалі 
бюджэтныя мільярды, каб зрабіць жыццё 
калгаснікаў весялейшым і шчаслівейшым. 
Мільярды тыя выдаткоўваліся, у асноўным, 
на касметычны рамонт мясцовага клуба, 
школкі і канторы. Праз год я наведаў тую 
кантору і падзівіўся таму, як за год можна за-
нядбаць усё адрамантаванае.

Пачну з таго, што пры ўваходзе ў буды-
нак канторы злева і справа з лета вісіць 
інфармацыя, неахайна прымацаваная скот-
чам проста да сценкі будынка. Мільярды на 
рамонт канторы знайшліся, а вось колькі 
рублёў на просценькую Дошку аб’яваў – не 
хапіла. Ды тое – дробязь, хаця і непрыемная. 
Давайце адчынім дзверы і пераступім парог. 
На падлозе, адразу каля ўваходу не хапае 

дзвюх керамічных плітак, крыху далей – 
яшчэ адной. Тут жа збоку – прабіты сайдынг 
на сценцы. А на павароце, дзе віецца лесвіца 
на другі паверх, наогул адсутнічае ягоная цэ-
лая палоска. Яна адарваная адверху данізу. 

Карацей, кантора выглядае, як сядзіба, 
гаспадара якой разбіў паляруш, і ён не можа 
пашавяліць ні нагой, ні рукой, каб нешта 
паправіць. Не трэба мець вялікай фантазіі, 
каб уявіць сабе, як будзе выглядаць той бу-
дынак праз 3-5 гадоў. 

Вядома, што калі гаспадар хворы – му-
чаюцца ўсе сямейнікі. То бок калгаснікі. А 
што тое так, не прыходзіцца сумнявацца. 
Завітайце ў Дразды, пагаварыце з людзьмі, і 
Вам многае стане зразумелым. 

Г.мікалаеў.

Яны, як спявае Ю.Антонаў, 
“высокія і важныя, з вітрынамі 
люстранымі” і г.д. Я ж хачу 
распавесці вам пра вуліцу Пар-
тызанскую, што размешчана 
на паўночнай ускраіне райцэн-
тра ўсяго ў некалькіх кроках ад 
Дзвіны. 

Вуліца тая невялікая, злева-
справа размешчана дзесяткі 
два-тры пабудоў. Жывуць 
тут простыя людзі, і пышных 
харомаў тут няма, але дамы 
маюць падноўленыя твары, па-
крысе набываючы прывабны вы-
гляд. Там-сям можна заўважыць 
свежую прыбудову да хаты, што 
сведчыць пра тое, што вуліца 
гэта маладая. 

Гэтай бы вуліцы ды яшчэ 

колькі ўвагі гарсавета, як бы 
яна пахарашэла. А то сёлета, 
калі верыць газетам, райцэнтр 
асвоіў аж 500 мільёнаў рублёў 
з рэспубліканскага дарожна-
га фонду. Але ўсе яны аселі на 
вуліцы “высокія і важныя”. Да 
Партызанскай не дайшло ні 
капейкі. А каб паказаць, што гар-
савет нешта робіць, клапоціцца 
пра тутэйшых людзей, многа і не 
трэба – машыну-другую пяску на 
вуліцу, каб пазасыпаць яміны, 
якіх тут хаця не так і многа, але ж 
хапае. А яшчэ рэгулярна грэйдэ-
раваць. І людзям стане зручней, 
і слава пра ўладу пойдзе добрая 
па свету. 

Толькі сёння не той, пэўна, 
час, каб думаць пра сваю сла-

ву. Дбаюць нашы начальнікі і 
начальнічкі найперш пра сябе. 
Каб на сваю дачу завесці пяску. 
Каб на свой падворак з калгас-
нага поля завярнуць трактар 
з каменнем. Што тая добрая 
людская слава? Яе ж у кішэню 
не пакладзеш і на гарнітур не 
прышпіліш. 

Тое, што ў горадзе няма га-
спадара, у Бешанковічах бачна 
на кожным кроку. І найперш на 
перыферычных вуліцах, як гэта 
Партызанская. Куды, пэўна, з 
партызанскіх часоў не ступала 
нага начальніка.

Г.Станкевіч.

На здымку: так выглядае 
вуліца Партызанская.

Бульба для школы

Пакажы, які твой дом…

Усе ведаюць, наколькі складана праца-
ваць у вялікім магазіне, дзе вялікі штат пра-
давачак. Недастачу, якая тут мае месца амаль 
штомесяц, выявіць вельмі складана. А яе ж 
прыходзіцца аддаваць з уласнай кішэні. Але 
многія пакупнікі аддаюць перавагу менавіта 
вялікім магазінам, дзе можна хутчэй і без 
чаргі купіць усё неабходнае. 

Наш бешанковіцкі універсам у гэтым 
Вас не ашукае. На паліцах шмат тавараў 
на розны густ. У апошні час, калі рынкавыя 
цэны значна падраслі, цэны ва ўніверсаме 
наведвальнікаў асабліва не пужаюць. Хіба 
што на садавіну і гародніну яны значна 
вышэйшыя за рынкавыя, а якасць гэтых 
прадуктаў, мякка кажучы, не вельмі. Але за-
тое тут можна набыць усё адразу – і хлеб, і 
крупы, і рыбу, і мяса, і малочныя прадукты, 
і кандытарскія вырабы. Разнастайны асарты-
мент і халодных закусак, і паўфабрыкатаў.

Але калі амаль усе тавары тут ляжаць 
падрыхтаванымі для продажу, то каўбасныя 
вырабы прыходзіцца замаўляць. А нядрэнна 
было б мець асобную лядоўку і для іх – рас-
фасаваных па кіло ці паўкіло. Бо як бы ні 
стараліся прадавачкі, тады-сяды за мясным 
прылаўкам іх няма, і кліентам прыходзіцца 
іх шукаць і клікаць. Яшчэ хвілін з пяць Вы 
можаце згубіць стоячы ў чарзе пры разліку, 
бо і пры даволі вялікім штаце прадавачак тут 
эканомяць на касірах. З двух наяўных касаў 
зазвычай працуе толькі адна. У астатнім жа 
Ваш настрой пастараюцца не сапсаваць. У 
тым ліку і пры разліках, хаця раней факты 
аблічвання пакупнікоў ва ўніверсаме мелі 
месца. 

А яшчэ хацелася б пажадаць прадавач-
кам, каб у іх магазіне часцей гучала белару-
скае “Калі ласка!”

Л. Паўлава.

Універсам - выберы сам

Дваццаць гадоў я дабівалася, каб па вуліцы 
Урыцкага зрабілі ходнікі. Калі ж нарэшце ходнік 
з аднаго боку зрабілі, хочацца сказаць: “Такога 
лепш бы не было!” Бо хадзіць па новаму ходніку 
не толькі нязручна, але і небяспечна. 

Калі не верыце, прайдзіцеся ад калгаснага 
рынку да Моладзевай. А яшчэ вазьміце з сабой 
дзіцячую каляску ці ровер. Усё зразумелі? Новы 
ходнік занадта высокі і значна вагаецца то ўверх, 
то ўніз. Зразумела, заезды ў двары павінны быць, 
але ж асфальт трэба было класці на ўзроўні тых 
заездаў, а не вышэй. Тады і ваганне тое было 
б мінімальным. Зараз жа на вузкім і высокім 
ходніку пешаходы заўжды маюць адчуванне 
нейкай небяспекі. Калі ідзеш па тым ходніку, то 
здаецца, што ты звальваешся проста пад колы 
машын. А ў галалёд такі варыянт сапраўды не 
выключаны. Калі ж ходнік спатрэбіцца падра-
мантаваць, а такое здарыцца праз нейкі год, 
новы слой асфальту пакладуць яшчэ вышэй. 

Я лічу, што для пабудовы ходніка павінны 
былі кіравацца хаця б нейкім праектам. І рабіць 
яго трэба шырэйшым, двухпалосным, праду-
гледзець на ім месца для раварыстаў. Інакш 
атрымоўваецца, што бюджэтныя грошы проста 
выкідваюцца на вецер. Бо людзі атрымоўваюць 
ад тых дабраўпарадкаванняў мінімальныя вы-
гады.    

В.Гракун. 

Наша беларускае тэлеба-
чанне пастаянна паказвае сю-
жэты з перадавых калгасаў. Як 
там працуецца на самой спра-
ве, я не ведаю. (Народная му-
драсць гаворыць, што там до-
бра, дзе нас няма.) А вось пра 
арганізацыю працы ў адным з 
бешанковіцкіх калгасаў я рас-
кажу падрабязней. 

У пачатку кастрычніка 
дырэктар Пяцігарскай ДАСШ 
звярнулася да адміністрацыі 
“АграВітВіна”, на чыёй 
тэрыторыі знаходзіцца шко-
ла, з просьбай дапамагчы 
набыць 500 кг бульбы. Шко-
ле бульбу выдзелілі, але 
прапанавалі за тое адрабіць 
на полі: падабраць бульбу 
пасля культывацыі. Транспарт 

для адвозу бульбы паабяцалі 
выдзеліць. 

Справа была ўжо 5-га 
кастрычніка, і было даволі 
халодна, часам ішоў дождж, 
але 10 вучняў і 2 настаўнікі 
Пяцігарскай школы з 8.30 
гадзін раніцы цягам амаль 
дзвюх гадзін цярпліва чакалі 
каля будынка канторы, калі 
іх адвязуць на бульбяное 
поле. Калгасная “Газэль”, што 
развозіць людзей па калгасу, 
падкаціла толькі пасля 10. 
Але на полі, куды ўсе трапілі 
хвілін праз 15, транспарту 
для адвозу бульбы яшчэ не 
было. Працаваў трактар з 
культыватарам, за якім поле 
было ўсеяна бульбай. Непа-
далёку корпаліся сяляне з 

рыдлёўкамі, якія займаліся 
саманарыхтоўкай. 

Трактар для адвозу буль-
бы з’явіўся толькі пасля 11 
гадзін. Да гэтага часу вучні 
збіралі бульбу ў кучкі. У пе-
рапынках паміж хвалямі даж-
джу яны ўпарта змагаліся за 
свае кілаграмы. Так што а па-
лове першай у прычэпе было 
каля паўтоны бульбы. Зра-
зумела, што прыгоднай для 
ежы яе было значна меней, 
а таму назаўтра бульбяная 
эпапея паўтарылася. Я толькі 
не ўдакладніў, ці паўтарыўся 
ўрок безгаспадарчасці, 
марнатраўства часу і рэсурсаў, 
які выдаў нам падшэфны кал-
гас 5-га кастрычніка. 

Г.станкевіч. 

наПаЛеонаўскі Дуб
Ён з’яўляецца гістарычнай 

славутасцю Бешанковіч, ня-
хай нават і міфалагічнай, што 
ніколькі не прымяншае яго 
значэння сярод рэдзенькага 
пераліку іншых цікавостак. А 
малая іх колькасць не толькі 
таму, што ўсё панішчана 
войнамі. Больш чым войны 
тыя славутасці знішчала і 
працягвае тое ж рабіць сён-
ня людская абыякавасць.

Так і з напалеонаўскім ду-
бам. Нават адукаваныя людзі, 
якія жывуць побач з ім, не ўсе 
ведаюць, дзе ён знаходзіцца. 
Бо няма каля яго аніякага 
памятнага знаку, як няма і 
ахоўнай шыльды, што ён – 
гістарычны помнік, што ён 
ахоўваецца дзяржавай. 

Настолькі цяжка мяня-

ецца прывычная псіхалогія 
Homo sovetikusа, якая за 
лічаныя гады пераўтварыла 
народ у быдла. Праўда, змя-
няць яе цяперашняя ўлада 
асабліва і не збіраецца. Ска-
жу нават па сакрэту, што тая 
ўлада толькі таму і трымаец-
ца, што таго Homo sovetikusа 
сёння ў нас пераважная 
большасць. 

Але ж новы курс, які звя-
заны з Эўропай, патрабуе і  
новых падыходаў да ацэнкі 
сваіх каштоўнасцей. Куды мы 
павядзем замежнага турыста, 
які прывязе нам свае эўра, 
як не паказаць той дуб, пад 
якім ні то сядзеў, ні то стаяў, а 
мо й ніколі не з’яўляўся сла-
вуты імператар. Паказваць 
дуб – значыць паказаць і 

неўпарадкаваныя, без бля-
ску, школьныя задворкі, дзе 
ён стаіць. І занядбаны парк, 
і непрывабнае нават звонку 
жыллё простага люду. І калі 
сагрэсці апаўшую лістоту і 
заасфальтаваць ходнік да 
дуба сённяшняя ўлада яшчэ 
ў стане, то ў справе хуткай 
змены астатніх дэкарацый, 
пакінутых “сацыялізмам”, яна 
бяссільная. 

І ўсё ж пачатак – палова 
справы. А таму памятны знак 
і ахоўная шыльда каля дуба 
павінны з’явіцца як мага хут-
чэй. Хаця б таму, каб адной-
чы ранкам не прыйшлося 
ўбачыць той дуб спляжаным 
на зямлю ці ўжо ў выглядзе 
дроў на нечым падворку. 

Л.Паўлава. мінімальныя выгады

Цырульню ў цяперашнія часы дазваляюць 
сабе наведваць не ўсе. Бо працэдура тая для 
большасці беларусаў дарагаватая. І ўсё ж 
поўнасцю адмовіцца ад яе нельга нават ця-
пер, калі крызіс кастляваю рукою падбіраецца 
да глоткі. 

Наведваю час ад часу гэту ўстанову і я, бо 
не вельмі люблю давяраць фармаваць сваю 
фрызуру непрафесіяналам. 

У гэты раз атрымалася так, што камерцый-
ная ўстанова, дзе я сталы наведвальнік, была 
а восьмай яшчэ зачынена. Хаця на шыльдзе 
пры ўваходзе красуецца менавіта гэта лічба. 
Счакаўшы з дзесятак хвілін я накіраваўся ў 
другую, дзяржаўную цырульню. Яна была 
ўжо адчыненая, і чаргі, такой звычайнай для 
савецкіх часоў, калі я наведваў яе значна час-
цей, цяпер тут не было аніякай. 

Касірка з аператарам яўна сумавалі і з ра-
дасцю прынялі маю прапанову прывесці 
маю фрызуру ў парадак. Пад мерны шор-
гат нажнічак і пакашліванне прастуджаных 
служачых я слухаў, як касірка грызе яблык і 
разглядаў залю. Найперш здалося, што зме-

ны за тыя гады, што я тут не быў, значныя. 
Стала ўтульнейшай сама заля, бо ейныя сце-
ны ўпрыгожыў сайдынг. Са столі лілі мяккае 
святло новыя свяцільнікі. Паўсюль стаялі 
кветкі, якія надавалі залі асаблівую хатнюю 
атмасферу. Але ў залі было па-зімнему хо-
ладна, бо ў кастрычніку ацяпляльны сезон у 
нас пачынаецца толькі тады, калі холад добра 
зацісне. Адсюль і пастаянныя прастуды ўсіх, 
хто тут працуе. 

Мухі, адчуваючы сваю хуткую смерць, не-
супынна круціліся каля крэсла, не асабліва 
турбуючы кліента пад накідкай. З радыё 
даносіліся прывычныя рапарты аб надоях і 
прывагах. Карацей кажучы, я нібыта пера-
нёсся ў савецкія часы, бо акрамя сайдынгу і 
свяцільнікаў, у КБА анічога не змянілася. Ха-
ладэча, паўпустая заля, кашляючыя жанчыны 
з мізэрнымі заробкамі – такой запомнілася 
мне гэткае рэтранаведванне дзяржустановы: 
камбіната бытавога абслугоўвання райцэн-
тра ў самым пачатку дваццаць першага ста-
годдзя.

Г.мікалаеў. 

АНІЧОГА НЕ ЗМЯНІЛАСЯ
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Мне думалася, што пасля працяглага рамонту 
абноўленая аўтастанцыя стане сапраўды больш 
зручнай для пасажыраў. Як выявілася, нязручнасцей 
не толькі не паменела, а паболела. 

Па-першае, сідзячых месцаў для чакаючых на 
пероне стала менш. Гэта асабліва нязручна ў вы-
хадныя, калі паток пасажыраў значна ўзрастае. Ды 
й новыя лаўкі тут бяз спінак і па свайму камфорту 
саступаюць сваім папярэднікам. Цяпер, калі сядзеш, 
прыйдзецца або абпірацца аб цагляную сцяну бу-
дынка, або трымаць сваю спіну ў пастаяннай напру-
зе, што для пажылога чалавека не вельмі прыемна. 

Лаўкі ў зале чакання -- са спінкамі, але нейкія 
няўстойлівыя і вельмі хістаюцца, калі на іх нехта 
садзіцца ці ўстае. 

Новы расклад руху чамусьці на расейскай мове. 
Як быццам мы не разумеем сваю родную. Тым 
больш, размешчаны той расклад не ў самым ас-
ветленым месцы будынка. Мелкаватыя ж літары 
наогул робяць яго нязручным для пажылых людзей 
– асноўнага кантынгенту нашых аўтобусаў.

Па-ранейшаму каля аўтавакзала няма веластаянкі. 
Гэта недарагое прыстасаванне не займае шмат мес-
ца, але вельмі патрэбнае для праважаючых ці су-
стракаючых. 

Наогул, здаецца, што пры абнаўленні будынка 
дбалі, каб асваіць больш грошай, чым пра зручнасці 
для пасажыраў.  

В. Гракун.

Хацелі як лепш…



Кто кого 
кинул?
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МЕНЯЕМ СОюЗ С РОССиЕЙ 
НА БиЛЕТ В ЕС?
Впервые за много лет на вопрос: «Если 

бы пришлось выбирать между объеди-
нением с Россией и вступлением в Ев-

ропейский Союз, что бы Вы выбрали?» — ко-
личество белорусов, которые предпочли ЕС, 
оказалось больше, чем тех, кто склоняется к 
интеграции с РФ.

В сентябре независимые социологи из НИ-
СЭПИ провели очередной общенациональ-
ный опрос. Вот уже много лет в их анкетах 
неизменно присутствует вопрос: «Если бы 
пришлось выбирать между объединением с 
Россией и вступлением в Европейский Союз, 
что бы Вы выбрали?» До сих пор неизменно 
побеждали сторонники интеграции с РФ. Но 
нынешней осенью ситуация изменилась: ко-
личество выбравших ЕС (42.7%) превысило 
количество выбравших Россию (38.3%).

На прямой вопрос: «Если бы сейчас в Бе-
ларуси проводился референдум с вопросом, 
вступать ли Беларуси в Европейский Союз, 
каким был бы Ваш выбор?» «за» высказались 
44.1%, а «против» – 32.8%. А на вопрос: «Если 

бы сегодня проходил референдум об объеди-
нении Беларуси и России, как бы Вы проголо-
совали?» «за» высказались 39.1%, а «против» 
– 40.6%.

Смену вектора можно объяснить многими 
причинами. Явно не последнюю роль в этом 
играет то, что финансовый кризис сильно уда-
рил по России и серьезно подорвал веру в ее 
экономическое могущество. Явно сказались 
«газовые», «молочные» и прочие войны, ре-
гулярно происходящие в отношениях между 
союзниками. Никак не способствуют росту 
популярности России и откровения о том, что 
приказ об отключении подачи газа в Беларусь 
давал лично Владимир Путин.

При этом нельзя сказать, что в белорусском 
обществе расцвели антироссийские настрое-
ния. Свыше 71% опрошенных относятся к 
восточной соседке «очень» или «в основном 
хорошо». Просто рыба ищет, где глубже, а че-
ловек – где лучше.

http://www.gazetaby.com

А. Лукашенко любит 
встречаться с российскими 
журналистами, особенно 
приехавшими из провин-
ции. Он посвятил им три 
с половиной часа вместо 
двух, отвечая на вопро-
сы. Это больше, чем игре 
в хоккей. Чувствуется, что 
с ними он отводит душу. 
Ибо они им восхищаются, 
бесконечно хвалят, востор-
гаются белорусскими по-
рядками, не задают острых 
вопросов, скорее играя в 
поддавки.

И как только журна-
лист «Газеты» разрушил 
идиллию, настойчиво стал 
задавать острый вопрос, 
дескать, когда конкретно 
Беларусь признает незави-
симость Южной Осетии и 
Абхазии, А. Лукашенко «по-
плыл», уклонялся явно неу-
клюже и тут же перешел в 
атаку на само издание и его 
представителя.

Седьмой год подряд 
белорусский президент 
отвечает на вопросы рос-
сийских журналистов, спе-
циально привезенных в 
Беларусь для экскурсии по 
«потемкинским деревням». 
От бесконечного повтора 
одних и тех же дежурных 
штампов остается впечат-
ление какой-то донельзя 
заезженной пластинки, 
которую эксплуатируют с 
огромным превышением 
срока годности.

В очередной раз мы 
услышали, какую замеча-
тельную модель построил 
А. Лукашенко в Беларуси 
на фоне загнивающей, де-
градирующей, полностью 
коррумпированной Рос-
сии. В РФ государство не 
вмешивается в экономику, 
там много посредников, 
поэтому цены высокие, а в 
Беларуси, где государство 
контролирует экономиче-
ские процессы, цены низ-
кие. В России для преодо-
ления кризиса государство 
из бюджета субсидирует 
олигархов, а в Беларуси 
социально ориентирован-
ное государство помогает 
народу. В России сельское 
хозяйство развалено, де-
ревни обезлюдели, а в 
Беларуси село процвета-
ет и в реформированных 
хозяйствах некуда девать 
рабочие руки. В России с 
коррупцией не ведут борь-
бу, а в Беларуси главным 
борцом с этим злом являет-
ся президент. И так далее. 
Главный вывод: если бы у 
нас была хоть доля тех бо-
гатств, которыми обладает 
Россия, Беларусь давно бы 
стала процветающим госу-
дарством.

И еще один стандарт-
ный, много раз прогово-
ренный тезис: президент 
Беларуси всей душой за 
объединение с Россией, за 
самую тесную интеграцию 
и даже за создание союза 
славянских народов. Но 
на пути к этой светлой и 
благородной цели встал 
коварный и безответствен-
ный Кремль. Российское 
руководство не только вся-

чески тормозит объеди-
нительный процесс брат-
ских народов, но и строит 
всевозможные козни и 
пакости чистому и непо-
рочному славянскому ви-
тязю. Россия вышла из всех 
договоров, подписанных с 
Беларусью, она «иезуитски-
ми методами» запрещает 
белорусскому экономиче-
скому проникновению на 
свою территорию, травит 
А. Лукашенко с помощью 
СМИ, называет врагом.

Но было и нечто новое. 
Прежде всего, нынешняя 
встреча с российскими 
журналистами происходи-
ла в период интенсивного 
диалога Беларуси с Евро-
пой, что вызывает болез-
ненную реакцию в Москве.

Поэтому, видимо не слу-
чайно, пресс-конференция 
была приурочена к окон-
чанию самых крупных 
в истории белорусско-
российских военных уче-
ний. А. Лукашенко подчер-
кнуто и акцентированно 
остановился на них в бе-
седе с журналистами, как 
обычно, придавая нужно-
му ему событию гипертро-
фированные масштабы. 
«Такие учения Россия не 
способна проводить сама», 
— уверен он. Военные 
маневры стали козырной 
картой в игре президен-
та Беларуси с российской 
элитой, главным доказа-
тельством союзнической 
верности, индульгенци-
ей, откупающей сразу все 
прежние грехи. Соблазн 
одним платежом оплатить 
все просроченные векселя 
вполне понятен. И осново-
полагающий итог: «Только 
идиот после этого может 
сказать, что Лукашенко по-
вернул на Запад, еще куда-
то там повернул и так да-
лее, и кинул Россию».

Давно известно, что 
российские военные 
— главные лоббисты А. 
Лукашенко в кремлев-
ских коридорах. И прези-
дент Беларуси прилагает 
огромные усилия, чтобы 
завоевать их поддержку. 
Прошедшие учения — на-
глядное тому подтвержде-
ние.

И на этом фоне просто 
изумительно выглядит при-
знание А. Лукашенко, что 
он поручил КГБ следить за 
российскими генералами 
и офицерами в ходе воен-
ных учений. Т.е. офицер-
ский корпус РФ, вступив 
на территорию союзников, 
оказался под плотным кол-
паком белорусских спец-
служб. Как и положено в 
духе братства по оружию.

А. Лукашенко нашел 
изящный ход, чтобы оправ-
даться в том, что до сих 
пор не признана независи-
мость Южной Осетии и Аб-
хазии. Оказывается, в этом 
виновата… сама Россия. 
По версии белорусского 
лидера, он уже собирался 
их признать, но тут вмеша-
лись российские СМИ, вы-
полняющие заказ Кремля. 
Зловредные медиа сильно 

«наехали» на А. Лукашенко, 
стали утверждать, будто он 
требует денег за это реше-
ние. Президент обиделся и 
вот результат.

Год назад версия была 
иная. Тогда Александр Гри-
горьевич уверял, что ни-
чего не может сам сделать 
без согласия парламента.

И еще любопытный 
момент. Впервые была 
предпринята такая откры-
тая и массированная ата-
ка на В. Путина. Наконец 
найден козел отпущения, 
злой демон, главный враг 
братской дружбы славян-
ских народов. В. Путин — 
противник проведения 
белорусско-российских 
военных учений, разруши-
тель договора о Союзном 
государстве. Именно он не 
хотел предоставить воз-
можность Беларуси экс-
плуатировать газовые и 
нефтяные месторождения, 
приказал отключить газ 
для нашей страны.

Концепция плохого 
В. Путина и хорошего Д. 
Медведева, элементарная 
«разводка», стремление 
столкнуть лбами двух рос-
сийских лидеров имеет 
смысл при одном условии. 
Если премьер В. Путин 
теряет власть и не пре-
тендует больше на долж-
ность президента. Пока 
никаких предпосылок для 
этого вроде бы нет. Или у 
А. Лукашенко есть какая-то 
достоверная и конфиден-
циальная информация на 
этот счет. Или это азартная 
игра ва-банк, понимание 
того, что терять больше 
нечего, ибо отношения с 
российским премьером ис-
порчены окончательно и 
бесповоротно.

Но конечно, россий-
скую и белорусскую публи-
ку больше всего восхитил 
сюжет о знаменитой бело-
русской доярке. Она стала 
легендарной, культовой 
фигурой в белорусском 
пропагандистском эпосе. 
Ее зарплата стала главным 
показателем роста уровня 
благосостояния белорус-
ских трудящихся. В 2006 
году зарплата доярки была 
$ 600, потом выросла до 
$ 700— 800, и вот теперь 
в момент кризиса под-
нялась до $ 1000. Думаю, 
после таких выступлений 
президента профессия до-
ярки станет самой востре-
бованной и популярной в 
Беларуси. Лет 30—40 назад 
дети у нас мечтали быть 
космонавтами. Какими 
наивными они были и даже 
представить не могли, что 
в сильной и процветаю-
щей Беларуси доить коров 
станет гораздо выгодней и 
романтичней, чем летать в 
космос. Не удивлюсь, если 
после новых заявлений 
президента на эту тему в 
Беларуси конкурс в вузы 
упадет, а конкурс на заня-
тие вакантной должности 
доярки резко возрастет.

Валерий карбалевич.

Риск опоздать навсегда
Не совсем благополучное 

(мягко говоря) состояние, 
в котором пребывает ныне 
белорусская экономика, за-
ставляет высокопоставлен-
ных чиновников все чаще 
выступать перед обще-
ственностью с успокаиваю-
щими заявлениями. 
Очередной сеанс 
а н ти к р и з и с н о й 
психотерапии 2 
октября провел 
первый вице-
премьер Влади-
мир Семашко.

Как следует 
из его слов, на 
основании пред-
варительных дан-
ных за 9 месяцев 
текущего года 
можно говорить, 
что «наметился 
маленький плюс 
в работе про-
мыш леннос ти» . 
Приостановилось 

падение производства, и по 
итогам января - сентября 
его индекс должен соста-
вить 95,6-95,7% к уровню 9 
месяцев прошлого года. В 
январе - августе он был на 
уровне 95,4%.

В. Семашко вынужден был 

признать, что на ряде валоо-
бразующих предприятий, 
таких как МТЗ, БелАЗ, МАЗ, 
«еще есть проблемы», од-
нако в целом по народному 
хозяйству проявились поло-
жительные тенденции. Так, 
отношение величины ВВП к 

соответствующему 
п р о ш л о год н е му 
показателю соста-
вило 99,7-99,8% 
против 99,5% за 8 
месяцев.

Между тем более 
детальное знаком-
ство с реальной 
ситуацией на флаг-
манах отечествен-
ной индустрии и, 
в частности, на 
предприятиях ав-
томобилестроения 
позволяет гово-
рить о немотиви-
рованности опти-
мизма первого 
вице-премьера.

Монополизм государства в сфере ЖКХ – 
не лучшее решение 
для экономики страны

На сегодняшний день, как сообщила 
«Салiдарнасцi» начальник управления 
экономики Минжилкомхоза Елена Ду-
динская, население страны оплачивает 
всего треть – приблизительно 29,8% 
стоимости услуг ЖКХ. 

По словам министра финансов Ан-
дрея Харковца, когда изменятся тарифы 
для населения и в каких объемах, пока 
рано говорить, тем более что не исчер-
паны резервы системы ЖКХ для сниже-
ния своих затрат. Полезны дискуссии о 
том, что монополизм государственных 
организаций в этой сфере — не лучшее 
решение для экономики страны, для на-
селения, передает «БЕЛТА».

«Думаю, нам следует ожидать но-

визны от Министерства жилищно-
коммунального хозяйства, местных 
органов власти в части создания альтер-
нативных государственным организа-
ций ЖКХ. Тогда бы пошла конкурентная 
борьба за бюджетные ресурсы, которые 
мы выделяем для этой сферы, тогда, мо-
жет быть, и не нужно было бы говорить 
о повышении тарифов для населения», 
— отметил Андрей Харковец.

Министр считает, что, к сожалению, 
«в этой сфере мы проигрываем, мед-
ленно создаем те механизмы, которые 
бы позволяли экономическим методом 
снижать затраты в этой сфере и соответ-
ственно не обращаться к повышению 
тарифов для населения».

Доярка	—	она	в	 сезон	получает	
до	1000	долларов.

Из	 выступления	 А.	 Лукашенко	 на	
пресс-конференции	02.10.	2009	г.

Игнорирование	 властью	 принципов	 рыночной	 экономики	 грозит	 обер-
нуться	потерей	внешних	рынков.	

министр финансов беларуси андрей Харковец сообщил, что проект 
бюджета 2010 года предусматривает сокращение доли субсидирова-
ния стоимости услуг ЖкХ. Вместе с тем, он отметил, что данная мера, 
возможно, не отразится на тарифах для населения страны, если мини-
стерство жилищно-коммунального хозяйства предпримет шаги «в ча-
сти создания альтернативных государственным организаций ЖкХ». 
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Еўропа саспявае для праплаты
На ёй, нагадаю, будзе вы-

рашацца лёс замарожаных 
візавых санкцый супраць 
беларускага кіраўніцтва. 8 
кастрычніка міністр юстыцыі 
Віктар Галаванаў заявіў, што яго 
ведамства прапрацоўвае пы-
танне аб адмене праславутага 
крымінальнага артыкула 193 1.

Калі верыць міністру, пы-
танне нават дыскутуецца з 
прадстаўнікамі партый і трэця-
га сектара. Вось, маўляў, які ў 
нас шырокі дыялог!

Можна падумаць, што людзі 
з Мінюста пагражаюць «скасуем 
артыкул!», а бітыя перабітыя ай-
чынныя дэмакраты ўпіраюцца 
рогам: не, трэба пакінуць, а то 
жыццё стане прэсным і нуд-
ным!

Нагадаю: гэтая фірмавая 
вынаходка айчыннай 
нарматворчасці, уведзеная 
перад прэзідэнцкімі выбарамі 
2006 года, прадугледжвае 
да двух гадоў турмы за дзей-
насць ад імя незарэгістраванай 
арганізацыі. За гэта, у 
прыватнасці, адседзелі мала-
дыя людзі з групы «Партнёр-
ства», якія збіраліся назіраць 
за выбарамі 2006, лідэр «Мала-
дога фронту» Зміцер Дашкевіч 
(шэрагу яго паплечнікаў «па-
шанцавала»: абышліся вялікімі 
штрафамі). На думку Еўропы, 
артыкул 193 1 абсалютна не 
адпавядае прынцыпу свабоды 
аб’яднанняў.

Апошнія месяцы Мінск 

рэагаваў на заклікі 
гэтай самай Еўропы 
(час, маўляў, зрабіць 
новыя крокі па шля-
ху лібералізацыі і 
ўсё такое) паводле 
прынцыпу «А Вась-
ка слухае ды есць». 
Але да лістападаўскай 
пераэкзаменоўкі (вяс-
ной Брусель толькі 
пралангаваў замарозку 
санкцый) трэба зрабіць 
нейкі жэст.

Па вялікім рахунку 
скандальны артыкул КК 
на сёння і так схаваны 
ў загашнік. Аказалася, 
што ёсць шмат іншых 
прыдатных у сэнсе 
ўтаймавання апазіцыі 
нарматыўных дубінак. 

І не абавязкова — за краты. 
Штраф, шматкроць большы за 
сярэдні заробак беларуса, так-
сама някепска навучае.

Калі ж у дадатак да такой 
вось гуманізацыі барацьбы з 
дысідэнтамі ўлады зробяць 
яшчэ пару саступак, якія не 
пагражаюць асновам сістэмы 
(кшталту: уключаць у паштовыя 
каталогі некалькі маланаклад-
ных незалежных газет), то, як 
мінімум, новая пралангацыя 
замарозкі санкцый (во якія 
дыпламатычныя выкрутасы 
выкарыстоўвае Брусель!) у ту-
тэйшага начальства ў кішэні.

Мроіцца, канечне, поўнае 
скасаванне, але ёсць у ЕС пара 

тройка «шкодных» дзеячаў 
кшталту галандскага міністра 
замежных спраў Ферхагена, 
якія лічаць, што «апошнюю 
дыктатуру Еўропы» гладзіць па 
галоўцы няма чаго. Рада ж ЕС 
вырашае справы кансенсусам. 
Так што, мабыць, сыдуцца на 
кампрамісе, падвесяць пытан-
не яшчэ на нейкі тэрмін.

Увогуле ж у ЕС пераваж-
вае прагматычны падыход 
да адносінаў з Лукашэнкам. 
Брусель напэўна ацэніць, на-
прыклад, тое, што беларускі 
кіраўнік зноў адваяваў сябе 
прастору для манеўра ў 
павіслай справе аб прызнанні 
Абхазіі і Паўночнай Асеціі.

Эскапады Лукашэнкі на 
адрас Масквы (і найперш 

Пуціна персанальна) 
на прэс канферэнцыі 
2 кастрычніка нека-
торыя аглядальнікі 
палічылі зрывам, 
н е к а н т р а л я в а ы м 
выкідам эмоцый. Але 
як сказаць! Лепшая 
абарона — напад. 
У выніку пасол Расіі 
Сурыкаў быў вымуша-
ны, апраўдваючы сваё 
начальства, публічна 
заявіць, што Масква ў 
пытанні аб каўказскіх 
рэспубліках Мінску 
рукі не выкручвае. Ну 
а калі так, то — якія 
прэтэнзіі, хлопцы, што 
мы ў парадак дня во-
сеньскай сесіі Палаты 

гэтае пытанне не ўключылі? Ну 
павывучаем яшчэ, хутка толькі 
коткі нараджаюцца.

Канечне, Масква адгулялася, 
адмовіўшыся вуснамі Кудрына 
выдаваць 500 мільёнаў даляраў 
крэдыту. Ды і кіраўнік «Газпро-
ма» заявіў, што патуранняў у 
сэнсе цаны на газ у 2010 годзе 
не будзе.

Эмацыйныя каментатары 
сталі прадказваць газавую вай-
ну. Тыя ж эксперты, што раз-
важаюць больш рацыяналь-
на, мяркуюць: Масква ў такім 
абвастрэнні не зацікаўлена. 
Па першае, наспявае канфлікт 
з перадвыбарнай Украінай, 
а на два фронты ваяваць — 
неразважліва. Па другое, Расія 

абвесціла з новага года мытны 
саюз з Беларуссю і Казахста-
нам, і тапіць гэты праект сваімі 
ж рукамі — недарэчна.

Так што перамовы па газе 
маюць шансы закончыцца 
прымальным для беларускага 
ўрада кампрамісам. Ну а што 
да крэдытаў, то на Расіі свет 
клінам не сышоўся. МВФ амаль 
саспеў да адкрыцця новай лініі 
для Беларусі, калі скончыцца 
тэрмін цяперашняга стэнд бая.

І самая свежая навіна: ску-
паваты Брусель, калі верыць 
беларускім чыноўнікам, таксама 
саспявае для макрафінансавай 
дапамогі Беларусі.

Нагадаю: «макра », паводле 
Бракгаўза ды Эфрона, «часціца, 
якая прыстаўляецца да слоў 
для пазначэння істотнай 
велічыні». Намеснік міністра за-
межных спраў Сяргей Алейнік 
паведаміў 8 кастрычніка, што 
гаворка ідзе аб сотнях мільёнаў 
еўра.

Глядзіш, акурат шуканыя 
паўмільярда і абламаюцца. 
Прычым, магчыма, яшчэ сёлета. 
Што вельмі актуальна для бе-
ларускага ўрада, які дзейнічае 
ў крызісным форс мажоры 
пад немудрагелістым дэвізам 
Хлапчыша Кібальчыша: нам 
бы толькі дзень прастаяць ды 
ноч пратрымацца! Вось толькі, 
адрозна ад гайдараўскай казкі, 
дапамагаюць якраз «праклятыя 
буржуіны».

аляксандр класкоўскі.

Полное возмещение ущерба было 
единственным условием, при выполне-
нии которого Евгений Шигалов мог рас-
считывать на освобождение от уголов-
ной ответственности. 

Напомним, Шигалов был задержан в 
Минске 5 апреля 2008 года, через два дня 
его арестовали, а 15 апреля — предъяви-
ли обвинение в совершении преступле-
ний по статье 16 часть 4 Уголовного ко-
декса (соучастие в преступлении) и статье 
424 часть 3 (злоупотребление властью 
или служебными полномочиями). Вместе 
с Шигаловым были задержаны его заме-
ститель и государственный чиновник, ко-
торый занимается вопросами выделения 
земельных участков под строительство. 
Шигалов был помещен в СИЗО № 1. 

26 июня прошлого года Шигалова 
освободили из-под стражи под залог в 10 
млрд. рублей. Бизнесмен отправился на 
консультацию к английским докторам, а 
вернувшись в Беларусь, получил удосто-
верение инвалида второй нетрудовой 
группы.

Все это время расследование дела 
Шигалова продолжалось. Было установ-
лено, что с 1998 по 2003 годы Торговому 
дому «Ждановичи» было выделено более 
40 гектаров земли на территории, приле-
гающей к государственному экологиче-

скому заказнику «Лебяжий», в том числе 
более 30 гектаров — для строительства 
парка отдыха «Нескучный сад», аквапар-
ка, гостиничного комплекса. Однако ООО 
«Торговый дом «Ждановичи» на этих зем-
лях были созданы и шесть лет функцио-
нировали оптовый и розничный рынки, 
автостоянки, авторынок и т.д. Строитель-
ство и ввод эксплуатацию этих объектов 
выполнялись без необходимой докумен-
тации, без соблюдения требований охра-
ны окружающей среды. Кроме того, раз-
мещение данных объектов в этом районе 
города не соответствовало Генеральному 
плану развития Минска. 

Строительство же предусмотренных 
объектов — парка отдыха, аквапарка, 
гостиничного комплекса — даже не на-
чиналось. 

Шигалову также вменялся вину само-
вольный захват примерно 13 га земли в 
районе заказника «Лебяжий», где был 
уничтожен плодородный слой почвы, 
вырублена древесно-кустарниковая рас-
тительность, произведена вертикальная 
планировка территории с подсыпкой 
песчано-гравийной смеси и асфальто-
вой крошки, засыпаны гидрологические 
каналы. Согласно оценкам специалистов 
Министерства природных ресурсов и 
охраны окружающей среды, ущерб толь-

ко от загрязнения земель исчисляется 
«крупным размером», не говоря уже о 
нецелевом использовании земель. 

Еще в середине январе этого года 
тогдашний глава МВД Владимир Наумов 
рассказал, что Шигалов сам обратился к 
президенту с предложением возместить 
ущерб, что позволило бы применить к 
нему статью 88 Уголовного кодекса (осво-
бождение от уголовной ответственности 
в связи с добровольным возмещением 
причиненного ущерба). По словам Нау-
мова, МВД эту инициативу поддержало. 

1 октября стало известно, что пре-
зидентом Беларуси подписан указ об 
освобождении Шигалова и еще двоих 
фигурантов дела от уголовной ответ-
ственности с условием возмещения 
ущерба. 

85 млрд. рублей — сумма, судя по 
всему, значительная даже для такого 
бизнесмена, как Шигалов. Однако деньги 
были найдены. Вероятно, Шигалову при-
шлось обращаться за помощью к своим 
знакомым из бизнес-среды, так как лич-
ных средств такого порядка у Шигалова, 
по-видимому, не было. Об этом можно су-
дить по заявлениям из ближайшего окру-
жения бизнесмена. В частности, 10 млрд. 
рублей под залог и 1,3 млрд. рублей на 
покрытие первичного ущерба были взя-

ты в виде кредита под залог имущества 
ТД «Ждановичи» в ВТБ-Банке. 

Кстати, происхождение денег, выпла-
ченных в качестве компенсации ущерба, 
государство фактически не интересует. 
«В условиях либерализации экономики 
предусматриваем и то, что мы в какой-то 
мере, если было совершено не тяжкое 
экономическое преступление, и оно не 
является коррупционным, не будем силь-
но вникать в эти деньги», — говорил тот 
же Владимир Наумов на одной из пресс-
конференций в марте этого года. 

Еще один любопытный момент. Рас-
считывать на применение статьи 88 УК 
могут далеко не все желающие возме-
стить государству ущерб. Инициативы 
подследственных и правоохранительных 
органов может оказаться недостаточно, 
так как решение в конечном итоге всегда 
принимает президент. 

Кстати, часть из 85 млрд. рублей, за-
плаченных Шигановым за свою свободу, 
пойдут на строительство очередного ле-
дового дворца — «Чижовка-Арены». На 
этот объект строители должны прийти 
еще до конца текущего года, а к середине 
2011 года арена уже должна быть готова.

Дмитрий серГеЙчИк.

ШиГАЛОВ РАССЧиТАЛСЯ - МОЖНО СТРОиТЬ!
евгений шигалов — генеральный директор торгового дома «Ждановичи» — полностью возместил государству причиненный ущерб. сумма ущерба была не-
маленькой — более 85 млрд. рублей. на сегодняшний день это около 31 млн. долларов, до девальвации же было и еще больше — более 38,5 млн. долларов. 

Здаецца,	Мінск	пачынае	слаць	саломку	да	лістападаўскай	Рады	ЕС.
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